
ادامه از صفحه یک| رئیس جمهوری ادامه داد: 
اعتراض مردم فقط به مسائل اقتصادی نبوده است، 
مسائل سیاســی، اجتماعی و سیاست خارجی هم 
مورد اعتراض مردم بوده اســت. گوش ما باید برای 
شنیدن حرف مردم باز باشد و ببینیم که مردم چه 
می خواهند. وی افزود: مسیر تورم از ابتدای کار این 
دولت که اگر شما به آرشیو خبرگزاری خودتان هم 
رجوع کنید، آن را می بینید به ســمت بالا نبوده و از 
ابتدای دولت گذشته تا امروز مسیر کاهش را دنبال 
کرده است که نشان می دهد ما راه درستی را انتخاب 
کردیم. همچنین رشــد اقتصادی ما در  ســال ۹۱، 
منهای ۶.۸ درصد بوده و  سال گذشته رشد اقتصادی 
ما دورقمی شده است که البته معنایش این نیست که 
همه مشکلات مردم حل شده است. رئیس جمهوری 
با بیان این که ما امســال حقوق مستمری بگیران را 
نسبت به دو سال گذشته سه برابر کرده ایم، اظهار کرد: 
معنای این کار این است که ما به مردمی که در رنج 
هستند، توجه داریم و نیز این که برای ریشه کن کردن 
فقر مطلق بودجه ای در  سال ۹۷ مشخص کرده ایم؛ 
یعنی آن که به فقر توجه داریم یا این که برای اشتغال 
در بودجه منبع کنار گذاشته ایم، به این معناست که 
به بخش اشتغال هم توجه می کنیم. حالا ممکن است 
که نمایندگان مجلس اعداد و ارقام را کمی پایین و 
بالا بکنند اما این که دولت کارش مبارزه با فقر مطلق 
است، به این معناســت که دولت گوشِ  شنوا دارد و 

می خواهد صدای مردم را بشنود.
 نخستین دولت هستیم

 که  اعتراض را می شنود و می پذیرد
رئیس جمهــوری در ادامه با بیان این که شــاید 
در دولت های اخیر این نخســتین دولت اســت که 
به روشنی گفته اعتراض را می شــنود و می پذیرد، 
گفت: شــاید در برخی دوره ها اعتراض ها شــنیده 
نشده اســت و من این روز را روز بسیار مبارکی برای 
همه مان می دانم که صدای مردم را بشنویم و در حل 
مشکلات آنان بکوشیم. رئیس جمهوری در پاسخ به 
این پرســش که رویکرد ایران نسبت به منطقه چه 
خواهد بود و آیا به خاطر منطقه با قدرت های بزرگ 
جهانی گفت وگو خواهد کرد یا خیر، گفت: ما همواره 
در منطقه پیچیده ای هستیم و با مشکلات فراوانی 
روبه رو می شــویم، راه حل اصلــی را راه حل مذاکره 
با کشــورهای منطقه می دانیم اما هیچ وقت ابایی 
نداریم که با کشورهای مهم دنیا درباره آن صحبت 
کنیم. وی در همین راستا ادامه داد: من یاد ندارم طی 
۵ سال گذشته با سران کشورهای مهم دنیا صحبت 
کرده باشــم، مگر این که درباره منطقه نیز صحبت 
کرده باشیم. هدف این صحبت ها مبارزه با تروریسم 
بوده، ایجاد صلح و ثبات بــوده، هدفش این بوده که 
قدرت های خارجی در امور کشورهای منطقه دخالت 
نکنند و به فکر فروش اسلحه نباشند. روحانی تأکید 
کرد: ما همچنان با کشــورهای منطقه و کشورهای 
خارج از منطقــه راجع به منطقه حــرف می زنیم، 
گفت وگو می کنیم و حتی گاهی کمک می خواهیم. 
خواســت من از مقامات اروپایی این بود که بمباران 
مردم مظلوم یمن متوقف شود. ما همیشه در مورد 

منطقه حرف زده ایم و می زنیم. 
 روابطمان با ترکیه و روسیه خوب است 

رئیس جمهوری در پاســخ به پرسشی مبنی بر 
این که چرا ایران از ترکیه خواســته اســت عملیات 
ارتش خود را در ســوریه تمام کند و آیا این موضع 
ایران ناشــی از نگرانی اش در باب همکاری ترکیه و 
روسیه در زمینه بحران ســوریه است یا خیر، اظهار 
کرد: برای مسائل منطقه به ویژه سوریه گفت وگوها و 
نکات بسیار خوب میان ایران و روسیه ردوبدل شده 
است و من امروز هم با آقای پوتین صحبت کردم که 
می گفتند ضرورت دارد به  زودی اجلاس سران سه 
کشور ایران، ترکیه و روسیه برای حل بحران سوریه 
انجام شــود. ما این روند را یک روند مغتنم می دانیم 
و آن را ادامه می دهیم. روحانی تأکید کرد: روابط ما 
با هر دو کشور ترکیه و روسیه خوب است اما موضع 
ما در برابر خروج نیروهای ترکیه از سوریه یک موضع 
اصولی بوده، چراکه ورود ارتش یک کشور به کشور 
دیگر باید با رضایت دولت و مردم آن کشــور همراه 
باشد و ما غیر از آن را اصولی نمی دانیم و نمی پذیریم 
و می خواهیم که این کار زودتر پایــان یابد، چراکه 
موجب کشته شدن هر دوطرف می شود. همان طور 
که حضور آمریکا در ســوریه را هم قبــول نداریم؛ 
چراکه آنها افکار نادرســتی در باب تجزیه ســوریه 
دارند. رئیس جمهوری دربــاره تأثیر صحبت های 
تریبون ها در جذب سرمایه خارجی گفت: ما حتما 
باید به آینده امیدوار باشــیم. این یک شعار نیست و 
من برای آن دلیــل دارم. در کرمان ۱۰ هزار  میلیارد 
تومان طرح و پــروژه در یک روز افتتاح می شــود و 
استاندار می گوید  سال آینده نیز همین مقدار پروژه 
افتتاح خواهد شد، این یعنی جامعه بانشاط است. از 
سویی، سرمایه گذاری خارجی ما بیشتر شده است. 
فاینانس های خارجی نیز نسبت به گذشته بیشتر 

شده است.
 مذاکره برای سرمایه گذاری
 در فناوری های پیچیده 

وی ادامــه داد: در مواردی که ســرمایه گذاری به 
فناوری پیچیده نیاز دارد، درحال مذاکره هســتیم 
و برای اولین بار هم خودرویــی تولید می کنیم که 
۳۰ درصــد آن باید صــادر شــود، هرچند مصرف 
داخلی فشــار می آورد. از ســویی، طرح نوســازی 
ناوگان حمل ونقــل را داریم و طرح های  ســال ۹۷ 
دولت همه اعلام می شــود. اینها همــه به معنای 

امیدواری است. روحانی ادامه داد: ما اگر پیشرفت و 
سرمایه گذاری خارجی می خواهیم، اگر می خواهیم 
ایرانیان و ســرمایه های آنها بازگردنــد، راهش این 
اســت که تریبون ها و رســانه ها هم صــدا با دولت 
باشــند، صداهای مختلف ممکن اســت تاثیرگذار 
باشد. سرمایه  و ســرمایه دار مثل آهو می ماند و فرار 
می کنند و تیزپا هستند. نباید آنها را فراری دهیم و 
راهش این است که رسانه ها و دولت با هم مشارکت 
بیشــتری کنند. رئیس جمهوری در پاسخ به سوال 
خبرنگاری در رابطه با توجه وی به سینمای ایران و 
پیگیری سی وششمین جشنواره فیلم فجر، گفت: 
من هنوز موفق نشدم که فیلم های جشنواره امسال 
را ببینم اما به سینمای ایران هم علاقه دارم و هم آن 
را دنبال می کنم. وی سپس با تأکید بر این موضوع 
که موضــوع فرهنگ برای دولــت از اهمیت بالایی 
برخوردار است، گفت: انتشار روزنامه ها برای ما بسیار 
مهم اســت، چراکه یکی از مهمترین آثار فرهنگی 
و اجتماعی است. از ســوی دیگر، رابطه ما با مردم از 
طریق رسانه ها به ویژه رسانه های مکتوب نیز بسیار 
مهم اســت. روحانی در ارتباط با مقدار بودجه  سال 
۹۷ برای وزارتخانه فرهنگ و ارشــاد اسلامی، ابراز 
عقیده کرد: اگر از آقای صالحی وزیر ارشاد بپرسیم، 
می گویند مقداری که به عنوان بودجه  سال ۹۷ برای 
این وزارتخانه در نظر گرفته شده است، کافی نیست؛ 
اگر از آقای نوبخت بپرسیم، می گویند کافی است. وی 
ســپس ادامه داد: من می دانم که برخی از روستاها 
هنوز سینما ندارند، باید برای فرهنگ کمک کنیم 
و بخش خصوصی را هم در این راســتا کمک کنیم. 
همچنین مهم اســت که در مورد مسائلی همچون 
موضوع کاغذ رســانه های مکتوب نیز کمک هایی 

انجام شود.
برجام مستحکم است 

روحانی در پاســخ به این پرسش که اگر آمریکا از 
برجام خارج شود، ایران چه اقدامی انجام خواهد داد، 
خاطرنشان کرد: بسیار خوشحالم که ترامپ بعد از 
یک سال که به کاخ سفید رفته است، هنوز نتوانسته 
فریادی که در رقابت های انتخاباتی می زد که برجام 
را پاره می کند، عملی کند. برجام آن قدر اســتحکام 
داشته اســت که در این یک ســال در برابر آمریکا 
مقاومت کند. ما نمی دانیم آمریکا در آینده می خواهد 
چه کند. حتی دوســتان اروپایی نزدیک ترامپ هم 
نمی دانند او چه می خواهد بکنــد. نه فقط در مورد 
برجام بلکه در مورد سایر مسائل ازجمله توافق تجاری 
آمریکا با اروپا، اروپایی ها نمی دانند ترامپ چه خواهد 
کرد. رئیس جمهوری با بیان این که ما اصولی داریم و 
بر مبنای اصول خود برجام را ادامه می دهیم، تصریح 
کرد: ما آغازگر نقض برجام نخواهیم بود. برجام اضافه 
و کم نمی شــود. نه خطی به آن اضافه می شود و نه 
خطی از آن کم می شود. ما مسائل دیگر را مرتبط با 
برجام نمی دانیم. برجام تعهد هفت کشور و تعهدی 
بین المللی است که شورای امنیت آن را تأیید کرده 

است.
 تخلف آمریکا

 اعتبار خودش را مخدوش می کند 
او گفت: اشــتباه ترامپ این است که فکر می کند 
برجام تعهد حزب دموکرات است، درحالی  که برجام 
تعهد دولت آمریکاســت و اگر دولت آمریکا تخلفی 
در اجــرای برجام کند، اعتبار خــودش را مخدوش 
می کند. روحانی تأکید کرد: ما پیش بینی های لازم را 
داریم و تا زمانی که منافع ما تأمین شــود، در برجام 
می مانیم. بودن یا نبودن آمریکا در برجام تأثیری در 
تصمیم ما ندارد. تصمیم ما براساس تأمین منافع ما 
در برجام گرفته می شود. رئیس جمهوری در پاسخ 
به پرسشی مبنی بر این که روسای دانشگاه ها نسبت 
به بودجه دانشــگاه ها در  ســال ۹۷ اعتراض کردند 
و از طرفی بودجه  سال ۹۷ ســقف حقوق اساتید را 
پنج میلیون تومان پیش بینی کرده است که با توجه 
به حقوق بالاتر از این که در برخی کشورهای اطراف 
نظیر هندوســتان وجود دارد، امکان فرار نخبگان 
ایجاد می شود و راهکار دولت در این باره چه خواهد 
بود، گفت: آنچه که بیشتر درباره دانشگاه ها شنیده ام 
و آنان دنبال می کردند، مربوط به تجهیز آزمایشگاه ها 
و مراکز علمی شان بود که بحق هم خواسته درستی 
بود، چراکه بســیاری از تجهیزات آنان فرســوده و 
قدیمی شــده بود اما آنچه که شما الان می گویید را 
من از شما می شنوم. ما می خواهیم در زمینه تجهیز 
آزمایشگاه ها و مراکز علمی از صندوق ذخیره ارزی 
استفاده کنیم، چراکه پولمان در دولت مقداری کم 

است و ما باید این مشکل را به شکلی حل کنیم. وی 
همچنین در پاسخ به بخش دوم پرسش مطرح شده 
در زمینه حقوق اساتید، اظهار کرد: وقتی که بودجه 
وزارت علــوم را در دولت می نوشــتیم، وزیر علوم 
اعتراضی به این بودجه نداشت و قاعدتا اگر ایرادی وارد 
بود، ایشان مطرح می کرد. البته به طورکلی باید بگویم 
که همه وزرا نسبت به بودجه ای که دریافت می کنند، 
اعتراض دارند و می گویند بودجه مان کم اســت و ما 
باید به دنبال حل مشکل دانشــگاه باشیم اما آنچه 
که شما درباره حقوق اســاتید می گویید را در حین 
تصویب لایحه بودجه در دولت نشنیده ام، مگر این که 
بحثی در مجلس مطرح شده باشد. رئیس جمهوری 
در پاسخ به این پرســش که تمرکز دولت برای  سال 
۹۷ در ایجاد اشــتغال در چه حوزه هایی خواهد بود، 
گفت: این که آقای نوبخت پیشگویی کرده اند که  سال 
۹۷ حدود یک میلیون و ۳۳ هزار شغل ایجاد می شود 
را باید از خود ایشان بپرسید. این رقم، رقم پیش بینی 
سازمان برنامه و بودجه است که بر اساس بودجه ای 
که به مجلس داده ایم، پیش بینی شــده است. وی 
ادامه داد: پیش بینی ما برای افزایش اشتغال بر مبنای 
تبصره ۱۸ بود که در کمیسیون تلفیق تغییراتی کرده 
است. قرار بود مقداری را دولت، مقداری را صندوق 
توسعه و مقداری را بانک ها تأمین و در اشتغال خرج 
کنند اما تا این جا مطابق با پیشنهاد دولت این تبصره 

پیش نرفته است.
روحانی ســپس خاطرنشــان کرد: آنچه که من 
می توانم به مردم بگویم این اســت که  سال گذشته 
حدود ۷۰۰ هزار شغل ایجاد شــده است؛ تلاش ما 
این است که تا پایان  سال این مقدار افزایش یابد. در 
پایان  سال باید ببینیم که موفق بوده ایم یا نه اما این که 
این مقدار را به یک میلیون می رسانیم یا نه را باید به 

تبصره ۱۸ ارتباط دهیم.
او همچنین گفــت: تلاش دولت این اســت که 
توجهش را در حوزه های ناوگان فرسوده و بازسازی 
ناوگان ها همچنین بازآفرینی شهرها که پنجشنبه 
در مورد این طرح با مردم سخن خواهم گفت، جلب 
کند. طرح بازآفرینی شهرها بر اساس پیش بینی  آقای 
نوبخت حدود ۲۴۰ هزار شــغل ایجاد خواهد کرد. از 
سوی دیگر وزارت تعاون هم طرح هایی برای اشتغال 
دارد که امروز با وزیر صحبــت کردیم که حتی اگر 
بودجه در مجلس دچار تغییراتی شد با ایجاد منابعی 

این وزارتخانه طرح هایش را در  سال ۹۷ اجرا کند.
علت حذف جدول ۱۷ از بودجه ۹۷

رئیس جمهوری درباره علــت حذف جدول ۱۷ 
از بودجه ۹۷ گفت: اشــکال این جدول این بود که 
دســتگاه هایی در آن وجود داشت که از دولت پول 
دریافــت می کردند اما محل مصــرف و نتیجه آن 
هزینه ها مشخص نبود. آنها آمار ظاهری می دادند 
که این مقدار تحقیق کرده اند یا کتاب چاپ کرده اند 
ولی آثار و نتایج آن نامعلوم بود. وی ادامه داد: یکی از 
ویژگی های بودجه شفافیت است تا هم برای دولت 
و هم مردم مشخص شده و شفاف شود که این پولی 
که داده می شــود کجا هزینه می شود. قرارگرفتن 
برخی از نهادها زیر نظر وزارت ارشاد برای این است 
که بر آنها نظارت انجام شود و بر اساس عملکرد سه 
ماهه به آنها بودجه تخصیــص بگیرد. دولت حتما 
تلاش خواهد کرد که این نهادها را از بودجه حذف 
کند. رئیس جمهوری در پاسخ به پرسشی مبنی بر 
این که آمریکایی ها به دنبال ناکارآمد نشــان دادن 
ایران در عرصه بین المللی هســتند و برنامه  دولت 
در این زمینه چیست، اظهار کرد: این که آمریکا به 
دنبال ایجاد مشکل برای ملت و دولت ایران است، 
تردیدی وجــود ندارد. اگر در دولــت قبلی آمریکا 
در این زمینه بحث وجود داشــت در دولت فعلی 
آمریکا هم اتفاق نظر دارنــد که این دولت به دنبال 
ایجاد مشــکل و گره افکنی است و یک نمونه از کار 
آمریکا همیــن بود که موضــوع اعتراضات اخیر را 
بدل به یک مسأله سیاســی، بین المللی و امنیتی 
کرد و البته اولین شکست مفتضحانه دولت آمریکا 
در شــورای امنیت در این باره از همان جا به وجود 
آمد که همه کشــورهای حاضر در شورای امنیت 
به جای آن که اهداف آمریکا را در زمینه سیاســی 
و امنیتی جلوه دادن اعتراضات دنبال کنند، درباره 
برجام و مزایــای آن صحبت کردند. روحانی تأکید 
کرد: همچنین شاید برای نخســتین بار بود که ما 
می دیدیم در کاخ ســفید رئیس جمهــوری برای 
گرفتن رأی از کشورها در شــورای امنیت به آنان 
چلوکبــاب می دهد. مــا قبل از ایــن در انتخابات 

ریاســت جمهوری دیده بودیم که عــده ای برای 
گرفتن رأی چلوکباب می دهند اما در کاخ سفید این 

اولین بار بود که چنین چیزی را می دیدیم.
 در  سال ۲۰۱۸ دچار مشکل امنیتی

 و منطقه ای خاصی نمی شویم
او با تأکید بر این که من هیچ علامتی نمی بینم که 
در  سال ۲۰۱۸ ما دچار مشکل امنیتی و منطقه ای 
خاصی شــویم، اظهار کرد: روابط ما با اتحادیه اروپا 
فکر می کنم امروز از همیشــه بهتر است، حتی در 
ســال های قبل از ۲۰۰۵ هم روابــط این گونه نبود. 
امروز روابط بسیار خوبی با روسیه داریم و روابطمان 
از همیشه با آنان بهتر است. همچنین روابط  خوبی 
با چین و سایر کشورهای منطقه داریم و در سوریه 
و عراق هم دیدیم کــه آمریکا ناموفق بود و تلاش ما 
برای ریشه کن کردن تروریسم جواب داد و الان هم 
که آمریکا طرحی برای سوریه دارد، به نظرم ناموفق 
خواهد ماند اما فکر نمی کنم که در  ســال ۲۰۱۸ یا 
همان  سال ۹۷ خودمان فشــار آنها بر ما مشکلی را 
ایجاد کند؛ چرا که به موازات فشار آنها ما نیز تدبیرمان 
را افزایش می دهیم. رئیس جمهوری در پاسخ به این 
پرسش که دولت چه برنامه هایی برای زیرساخت های 
فضای مجازی دارد، تأکید کرد که توجه به این فضا 
و اثرگذاری اش موضوع بســیار مهمی است. فضای 
مجازی و اینترنت یک فضای بسیار مهم برای ما به 
حساب می آید. برای ما که به سمت دولت الکترونیک 
در حرکت هستیم، برای جامعه ما که به سمت دانش 
روز دنیــا حرکت می کند، این فضا اهمیت بســیار 
زیادی دارد. روحانی همچنین گفت: وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات به من گفته است که ۲۰۰ هزار شغل 
طی دو  سال گذشــته به صورت موبایل محور ایجاد 
شده است. ما در سراسر کشــور به دنبال گسترش 
نسل های ســوم و چهارم اینترنت هستیم. اهدافی 
که برای آن دنبال می کنیم هم اهداف فرهنگی، هم 

اجتماعی، هم اقتصادی و هم سیاسی است.
رئیس جمهــوری در تبییــن اهمیــت فضای 
مجازی در دنیای سیاســت مثل زد شــما ببینید 
رئیس جمهوری آمریکا در مورد یک مسأله سیاست 
خارجی توییتی می کند، میلیون ها واکنش نسبت 
به آن توییت از سراسر جهان نشان داده می شود. او 
گاهی عقب نشینی و حتی گاهی از مردم و مسلمان ها 
نسبت به توییتش عذرخواهی می کند. اینها نشان 
می دهد کــه روز به روز آثار شــبکه های اجتماعی 

گسترده تر می شود.
او با بیان این که دولت مصمم است تا زیرساخت ها، 
محتــوا و پلت فرم هــای فضای مجازی را توســعه 
ببخشد، گفت: طی سال های گذشته پهنای باندها 
گســترش پیدا کرده اســت. مردم برای دسترسی 
به فضای مجازی ســهولت پیدا کرده اند، الان برای 
دانلود یک فیلم به جای چند دقیقه، چند ثانیه وقت 
می گذارند. روحانی همچنین افزود: از سوی دیگر ما 
در رابطه با شبکه ملی هم قدم های خوبی برداشته ایم. 
دولت مصمم است تا پیام رسان های داخلی را تقویت 
کند اما عقیده دارد که انحصار در این حوزه معنا ندارد. 
اگر قرار باشــد یک پیام رســان داخلی انحصار را در 
دست بگیرد، درست نیست. ما باید هم در شبکه های 
داخلی و هم خارجی حضور داشته باشیم چرا که آثار 
فرهنگی و اجتماعی دارد. وی در ادامه همین موضوع 
خاطرنشان کرد: عمدتا محتوا را خودمان در فضای 
مجازی تولید می کنیم و نسل جوان ما و همه کسانی 
که به هویت اســلامی و ایرانی ارج می دهند با تمام 
توان شان در این فضا حضور پیدا کنند. اگر بتوانیم از 
فرصت های این فضا استفاده کنیم دیگر به چالش 

تبدیل نمی شود.
روحانی گفت: دیگر فضای زمانی که بگوییم این را 
ببندیم، آن را از بین ببریم و دیش ها را از پشــت بام  
پایین بیندازیم، گذشته است. باید فضا را آماده کنیم 
تا جوان ها به نفع خود و خانــواده در فضای مجازی 

حضور پیدا کنند.
معنا ندارد درباره برجام مجددا مذاکره کنیم

روحانی در پاسخ به این پرسش که آیا کنترل برنامه 
موشکی ایران می تواند به بر هم خوردن برجام منجر 
شود و فرصت بین ایران و آمریکا را از بین ببرد، اظهار 
کرد: خیلی فرصت خوبی هم نبوده که آمریکا آن را از 
بین ببرد. برجام قابل مذاکره مجدد یا قابل بازنویسی 
نیست؛ بلکه توافقی اســت که پس از ۳۰ ماه تلاش 
امضا شده و شــورای امنیت آن را تأیید کرده است و 
بنابراین یک توافق بین المللی تبدیل شــده است. 
بنابراین هیچ معنایی ندارد درباره برجام با هیچ کسی 

مجددا مذاکره کنیم.
 موشک های ایران

 برای تهاجم به هیچ کشوری نیست 
وی ادامه داد: ما هر  آنچه برای دفاع از کشــور لازم 
باشد از هواپیما موشک و زیردریایی استفاده می کنیم 
اما دنبال سلاح کشتار جمعی نیستیم؛ نه تنها به خاطر 
تعهد بین المللی ما بلکه به خاطر فتوای رهبری هم 
دنبال آن نیستیم. ایران به دنبال سلاحی که خلاف 
ضد اخلاق، ضد شرع و ضد تعهدات بین المللی است، 
نمی رود اما آنچه در زمینه سلاح های متعارف باشد، 
استفاده می کنیم. با هیچ کســی هم در این زمینه 
مذاکره نداریم موشک های ایران هیچ زمانی تهاجمی 
نبوده و برای تهاجم به هیچ کشوری نیست و نخواهد 
بود. موشک ها برای دفاع از خود ما و تدافعی است و 
هیچ گاه موشک های ما برای سلاح های کشتار جمعی 
ساخته نشده است؛ چون ســلاح کشتار جمعی را 

نداریم و ساخت آن را ممنوع می دانیم. 
ادامه در صفحه 4

رئیس جمهوری در نشست خبری:میز خبر

نوبخت: آینده ما از امروز حتما بهتر خواهد بود

 بنزین  گران  نمی شود
ایلنا|  محمدباقر نوبخت، ســخنگوی دولت 
در نشســت خبری خــود  دربــاره پیش بینی 
افزایش قیمت حامل هــای انرژی گفت: دولت 
قطعا قیمت بنزین و سایر حامل های انرژی در 
ســال ۹۷ را افزایش نمی دهد.افزایش قیمت 
حامل های انرژی مســأله دیگری اســت. اگر 
قیمت ها بخواهد اصلاح شــود منابع حاصل از 
این اصلاح در جهت توسعه اشتغال پایدار کشور 
هزینه خواهد شد. این موضوع در برنامه ششم 
مورد تاکید قرار گرفته و ما موظف هستیم این 
کار را طبق قانون برنامه انجام بدهیم. بر همین 
اســاس اصلاحی را پیش بینی کردیم و از این 
محل ۱۷ هــزار و ۳۰۰ میلیــارد تومان منابع 
برای اشــتغال در نظر گرفتیم که کمیســیون 
تلفیق آن را تاییــد نکرد. اشــکالی هم به آن 
وارد نیســت چرا که منابع دیگری پیش بینی 
شــد و در کنار منابع صندوق که در این راستا 
سیاســت گذاری می شــود و تســهیلاتی که 
پیش بینی شده مجموعا ۷۳ هزار و ۴۰۰ میلیار 
تومان منابع برای اشــتغال در نظر گرفته شده 
که بین ۱۲ برنامه تقســیم می شود. ما مصمم 
هستیم قبل از اتمام فرصت کمیسیون تلفیق، 
کل این مجموعــه را با اقلام تفصیلی در اختیار 
نمایندگان قرار دهیم. ســخنگوی دولت ادامه 
داد: در مورد یارانه دولت کاملا علاقه منداست در 
راستای سیاســت فقرزدایی و کاهش فقر مطلق 
به همه کسانی که استحقاق دریافت یارانه را دارد 
یارانه بدهند و اگر کسانی دریافتی شان نسبت به 
خط مستمری ســازمان های حمایتی پایین تر 
است در چارچوب مقابله با فقر یارانه دریافت کنند.

میرزایی نیکو: 

صدور حکم اقدام علیه امنیت ملی برای 
قطب دراویش گنابادی صحت ندارد

ایلنا|  یــک عضو اصلاح طلب کمیســیون 
شوراها و امور داخلی کشور در مجلس با اشاره 
به رایزنی های صورت گرفته با مشاور امور اقوام 
و مذاهب ریاست جمهوری، استانداری تهران و 
دیگر مسئولان امنیتی و انتظامی از مرتفع شدن 
مشکلات اخیر در مورد دراویش گنابادی خبر 
داد و گفت که شــیوه حل این مشکل می تواند 
الگویی برای مرتفع کردن دیگر مشکلات کشور 
باشــد. قاسم میرزایی نیکو با اشــاره به آخرین 
وضع درگیری های اخیــر مقابل منزل نورعلی 
تابنده و تجمــع دراویش گنابادی در این محل 
اعلام کرد: خوشــبختانه با بکارگیری درایت، 
عقلانیت و برقراری تفاهم در فضایی تعاملی و 
با استفاده از خبر گی افراد توانمند این حواشی 
بــدون کوچکترین مشــکلی در آســتانه ۲۲ 
بهمن ماه ختم به خیر شــد. عضو کمیســیون 
شوراها و امور داخلی کشور در مجلس همچنین 
یادآور شــد: این رویه تعاملی نشان داد که اگر 
در مورد مســائل مختلف با درایت و عقلانیت 
اقدام شود، مشــکلات به راحتی حل می شود. 
نماینده اصلاح طلب مردم دماوند در مجلس در 
پاسخ به پرسشــی در مورد انتشار برخی اخبار 
در خصوص صدور حکم اقدام علیه امنیت ملی 
برای قطب دراویش گنابادی گفت: این مسأله 
به هیچ عنوان صحت نداشته و ندارد و نیروهای 
امنیتی و انتظامی بنای دســتگیری و برخورد 
نداشتند که روز گذشــته نیز این مسأله را بار 

دیگر بیان کردند.

عضو مجمع روحانیون مبارز:

 دین هیچ گاه افراد را 
به رعایت حجاب مجبور نمی کند

اعتمادآنلایــن نوشــت: یک عضــو مجمع 
روحانیون مبارز با بیــان این که »دین هیچ گاه 
فردی را نســبت به حجاب و پوشــش مجبور 
نمی کند«، می گوید: به همان میزانی که اجبار 
بر عدم وجود پوشش و گرفتن باورهای دینی از 
یک انسان قابل قبول نیست، طبیعتا نمی توان 
به کسی که به این مسأله باور ندارد، اجبار کرد 
که آن را رعایت کند. محمد مقدم، عضو مجمع 
روحانیون مبارز درباره مســأله حجاب اظهار 
کرد: »اصل مسأله پوشش و حجاب در فرهنگ 
دینی ما یک تکلیف اسلامی و شخصی است؛ در 
واقع انجام این مســأله به فرد مؤمن و کسی که 
به ارزش های دینی و اسلامی باور دارد، واگذار 
شده اســت؛ بنابراین این که ما حجاب را امری 
اجباری و خارج از اراده و ایمان افراد قرار دهیم، 
خیلی قابل پذیرش نیســت.« او یادآور شــد: 
»حتی در ابتدای انقلاب هم شــخصیتی مثل 
شهید مطهری تلاشش بر این بود که هیچ گاه 
نظام دینی و اســلامی این مســأله را به عنوان 
امر اجباری قــرار ندهد.« این فعال سیاســی 
اصلاح طلب افزود: »طبیعتا وقتی یک جامعه، 
جامعه اسلامی با ارزش های اسلامی باشد، خود 
افراد جامعه هنجارهای موجــود را به اختیار و 
اراده خود انتخاب و رعایت می کنند اما از منظر 
دینی و از منظر اعتقــادی نباید به عنوان امری 
اجباری به حجاب نــگاه کرد، البته می توان آن 
را به صورت قانون تعریف کرد اما باید مرز میان 
قانون و تکلیف دینی مشــخص شود. شاید به 
همان میزانی که اجبار بر عدم وجود پوشش و 
گرفتن باورهای دینی از یک انسان قابل قبول 
نیست، طبیعتا نمی توان به کســی که به این 
مســأله باور ندارد، اجبار کرد که آن را رعایت 

کند.«

سید علی خمینی:

 برای اصلاح جامعه لازم نیست به 
تندترین روش برخورد کنیم

جماران| حجت الاسلام سید علی خمینی 
نــوه امــام خمینــی)ره(  در جمع اســاتید و 
دانشجویان دانشــگاه امام صادق با بیان اینکه  
برای اینکه فردی را یا جامعه ای را درست کنیم 
لازم نیســت در تریبون هــای عمومی  گزینه 
آخر را بگوییم؛ به تندترین روش برخورد کنیم 
و بگوییم اسلام همین است، گفت: وقتی امروز 
این را می گویی جامعه ای کــه با پارادایم غرب 
زندگی می کند تند می بیند و تو را پس می زند. 
تمام هنــر امام این بود که توانســت فرهنگ و 
ارزش را عوض کند؛ شــاه این هنر را نداشــت 
و هرچه تندتر می رفت داشــت به سراشــیبی 
می رفت. وقتی چیزی در جامعه ارزش نیست، 
داد زدن در مسجد و نماز جمعه فایده ندارد؛ اما 
وقتی ارزش را عوض کردیم همه خودشان جلو 

می روند.
او  تأکید کــرد: توجه تمام عیار به دشــمن 
بیرونی باعث می شود ما از نفس خودمان غفلت 
پیدا کنیم. اگر توجه نکنیم که بزرگترین دشمن 
نفس من اســت، یک وقت چشم باز می کنیم و 
می بینیم مرزهای ما همه محکم و مســتحکم 
هســتند اما می بینیم کــه در درون خانواده به 
مشــکل خورده ایم. اگر به اینکه دشمن نفس 
من و شما است توجه نکنیم به کجا می رسیم؟ 
پیامبر )ص( به همه ما، در طول تاریخ، می گوید 
که اگر می خواهید در مقابل مظاهر جاهلیت به 
سراغ مدنیت بیایید، بدانید که بزرگترین دشمن 

نفس شما است.
ســید علی خمینی ادامه داد: ما بزرگ تر از 
نفس دشــمنی نداریم. اول خودمان را اصلاح 
کنیم؛ لحظــه به لحظه باید ایــن اتفاق بیفتد. 
امام نکته جالبی می فرماید که مگر شما مریض 
می شــوید دکتر نمی روید؟ چطور نفس انسان 
که به مراتب پیچیده تر از جســم انسان است 
احتیاج به معلم اخلاق ندارد؟ مگر می شود گفت 
ما امراض نفســانی خودمان را خودمان اصلاح 

می کنیم؟
او گفت: تغییر بعدی تغییر مفهوم »کرامت« 
و »عزت« است. پیامبر )ص( گفت من کرامت 
و عزت را قبــول دارم؛ اما هرچه عزت هســت 
برای خداســت؛ آنچه علو و برتــری و کرامت 
است متعلق به اسلام است. پیش خدا کسی که 
تقوایش بیشتر باشد با کرامت تر است؛ نه کسی 
که اموالش بیشتر است. ما بعضی اوقات عزت را 
با مفهوم »اتصال به قدرت« اشــتباه می گیریم. 
قبل از انقلاب می گفتیم اگر به شــرق یا غرب، 
شوروی یا آمریکا، متصل نباشیم عزیز نیستیم. 
این مفهوم، عزت نیست بلکه  اتصال به قدرت 

است.
نوه امام خمینی با تأکید بر اینکه اســتکبار 
توی ســر زن اســت، تصریح کرد: یعنی اگر 
شــما به آن نزدیک شــوید عــزت پیدا نمی 
کنید. یعنی اگر شــما با همه دنیا هم دوست 
شوید عزت پیدا نمی کنید. عزت در دوستی 
و دشــمنی با دنیا نیســت. از منظــر پیامبر 
)ص( عزت به آن مفاهیم انســانی اســت که 
تو دنبالش هســتی. عزت به نــگاه افراطی و 
تفریطی نیســت. نگاه افراطی می گوید که ما 
هیچ دشمنی در دنیا نداریم و باید با تمام دنیا 
ارتباط داشــته باشــیم و هر کاری خواستند 
بکنند؛ فلســطین و یمن را با خاک یکســان 
کردند بکنند. نگاه تفریطی هم این اســت که 
دور خودمان دیوار می کشــیم و با هیچ کس 
مذاکره، معامله و تعامــل نمی کنیم. افراط و 

تفریط هر دو غلط است.
او افــزود: پیامبر بــه ما می گویــد اگر عزت 
می خواهید به سراغ ارزش های انسانی بروید. هر 
وقت ما پای ارزش های انســانی و اسلامی خود 
ایستاده ایم عزت پیدا کرده ایم. زمان شاه خود 
ســردمداران می گفتند هرچه به آنها می دهیم 
یک قدم جلوتر می آیند. در همین انقلاب های 
اخیر اطراف، کشــورهایی که فکر کردند اتکای 
به آمریــکا و اتکای به غرب و شــرق آنها را نگه 

می دارد خیلی سریع تر از بین رفتند.
او با بیان اینکه حقوق بشر خیلی چیز خوبی 
است، تأکید کرد: حقوق بشری که امروز غرب 
به آن رسیده چیز بسیار خوب و برای خودشان 
پیشرفتی بسیار عالی اســت. اما تا وقتی که ما 
در زمین حقوق بشــر آنها قدم برداریم همیشه 
محکوم هســتیم. شــما نمی توانید در زمین 
حقوق بشــر غربی حرکت و آمریکا را محکوم 
کنید. اگر لیبرالیزم را به عنوان دین غرب بدانیم، 
حقوق بشر به عنوان احکام و فقه آنهاست. البته 
دست آوردهای آنها حتی از منظر خود غربی ها 
اشکالاتی دارد که خودشان دارند به مرور اصلاح 
می کنند. البته ما معتقدیم یــا باید اصلاحات 
اساســی انجام دهند و یا در نهایــت به زمین 
خواهند خورد و باید به جایی برگردند که آماده 
ظهور ولی عصر )عج( شــوند. نوه امام خمینی 
گفت: اگر مــا خیال می کنیم که  مســئولین 
باید تشریفات داشته باشــد؛ از عقب افتادگی 
ماست چون سالها قبل غربی ها این کار را انجام 
می دادند. ولی شــما امروز به برخی کشورهای 
غربی  بروید و ببینید وزیرشان چطور به خیابان 
می رود. آنها دارند خودشان را اصلاح می کنند. 
غربی هــا در طول تاریــخ جلو آمــده اند؛ ولو 
انحرافاتی دارند که یا باید اصلاحش کنند یا آنها 
را مضمحل خواهد کرد. نکته این است، اگر ما با 
آنها مبارزه داریم اشتباه استراتژیک این است که 
بخواهیم در زمین آنها بــه جنگ آنها برویم. در 

این صورت شکست ما قطعی است. 
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  به اعتراضات احترام می گذاریم
  وقتی خواست مردم را فقط به بحث اقتصاد می برید، یعنی صدای مردم را نمی خواهید بشنوید 


